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Pełny zapis przebiegu posiedzenia

Komisji Administracji i Spraw Wewnętrznych (nr 13)
15 maja 2024 r.
Komisja Administracji i Spraw Wewnętrznych, obradująca pod przewodnictwem 
posła Konrada Frysztaka (KO), zastępcy przewodniczącej Komisji, rozpatrzyła: 

– poprawki zgłoszone w czasie drugiego czytania do projektu ustawy o zmia-
nie ustawy o pomocy obywatelom Ukrainy w związku z konfliktem zbrojnym 
na terytorium tego państwa oraz niektórych innych ustaw (druki nr 342 i 374). 

W posiedzeniu udział wzięli: Maciej Duszczyk podsekretarz stanu w Ministerstwie Spraw Wewnętrz-
nych i Administracji wraz ze współpracownikami, Joanna Mucha sekretarz stanu Ministerstwie Edu-
kacji Narodowej wraz ze współpracownikami, Michał Gramatyka sekretarz stanu w Ministerstwie 
Cyfryzacji, Marek Kos podsekretarz  stanu w Ministerstwie Zdrowia wraz ze współpracownikami, 
Aleksandra Gajewska sekretarz stanu w Ministerstwie Rodziny, Pracy i Polityki Społecznej wraz 
ze współpracownikami, Tomasz Cytrynowicz szef Urzędu do Spraw Cudzoziemców wraz ze współ-
pracownikami, Karol Czajkowski zastępca dyrektora Departamentu Finansowania Sfery Budżetowej 
w Ministerstwie Finansów, Nadia Kurtieva ekspertka Departamentu Pracy Konfederacji Lewiatan 
oraz Ksenia Naranovich prezes Fundacji Rozwoju „Oprócz Granic”.

W posiedzeniu udział wzięli pracownicy Kancelarii Sejmu: Andrzej Kniaziowski i Damian Stani-
sławski – z sekretariatu Komisji w Biurze Komisji Sejmowych oraz Katarzyna Abramowicz, Anna 
Jakubik i Aleksandra Wolna-Bek – legislatorzy z Biura Legislacyjnego.
Przewodniczący poseł Konrad Frysztak (KO):

Dzień dobry, witam państwa bardzo serdecznie. Otwieram posiedzenie Komisji Admini-
stracji i Spraw Wewnętrznych i na podstawie listy obecności stwierdzam kworum. 
Witam  państwa  posłów,  witam  zaproszonych  gości. Witam  podsekretarza  stanu 

w Ministerstwie Spraw Wewnętrznych  i Administracji pana Macieja Duszczyka oraz 
podsekretarza stanu w Ministerstwie Zdrowia pana Marka Kosa. Witam sekretarz stanu 
w Ministerstwie Edukacji Narodowej panią Joannę Muchę. Witam sekretarza stanu 
w Ministerstwie Cyfryzacji pana Michała Gramatykę. Witam sekretarz stanu w Mini-
sterstwie Rodziny, Pracy i Polityki Społecznej panią Aleksandrę Gajewską oraz szefa 
Urzędu do Spraw Cudzoziemców pana Tomasza Cytrynowicza. Wszystkich państwa 
witam oczywiście wraz ze współpracownikami.
Na podstawie listy obecności stwierdzam kworum. Informuję, że porządek dzienny 

dzisiejszego posiedzenia obejmuje rozpatrzenie poprawek zgłoszonych w czasie drugiego 
czytania do projektu ustawy o zmianie ustawy o pomocy obywatelom Ukrainy w związku 
z konfliktem zbrojnym na terytorium tego państwa oraz niektórych innych ustaw (druki 
nr 342 i 374). Czy są uwagi do porządku obrad? Nie widzę zgłoszeń, wobec tego porządek 
dzienny uważam za przyjęty. Przystępujemy do jego realizacji. 
W trakcie drugiego czytania projektu wyżej wymienionej ustawy zgłoszono poprawki. 

Przechodzimy zatem do ich zaopiniowania. 
Szanowni państwo, poprawka nr 1 zgłoszona przez Klub Parlamentarny Konfede-

racja. Proszę posła o przedstawienie poprawki. Nie widzę pana posła, zatem… Bardzo 
proszę, Biuro Legislacyjne.

Legislator z Biura Legislacyjnego Katarzyna Abramowicz:
Dzień  dobry,  Katarzyna  Abramowicz,  BL.  Szanowni  państwo,  zwracamy  uwagę, 
że w przypadku pozytywnej rekomendacji poprawki pierwszej automatyczną negatywną 
rekomendację otrzymają poprawki od nr 2 do 7.
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Przewodniczący poseł Konrad Frysztak (KO):
Proszę sekretariat Komisji o przygotowanie systemu do głosowania, a stronę rządową 
proszę o ustosunkowanie się do przedłożonych poprawek.

Podsekretarz stanu w Ministerstwie Spraw Wewnętrznych i Administracji Maciej 
Duszczyk:

Dzień  dobry,  panie  przewodniczący,  szanowni  państwo  posłowie,  to jest  poprawka 
podobna do tej, która była zgłaszana podczas pierwszego czytania. Nasza rekomendacja 
jest negatywna. Dziękuję.

Przewodniczący poseł Konrad Frysztak (KO):
Bardzo dziękuję, panie ministrze. Szanowni państwo, jesteśmy gotowi do głosowania. 
Czy wszyscy państwo jesteście zalogowani? Przypomnę, że jest to poprawka klubu Kon-
federacja.
Szanowni państwo, kto jest za przyjęciem poprawki Konfederacji? Kto jest przeciw? 

Kto się wstrzymał? Zamykam głosowanie, proszę o przedstawienie wyników.
Głosowało  29  osób,  za 1  osoba,  przeciw  23, wstrzymało  się  5  osób.  Stwierdzam, 

że poprawka nie otrzymała rekomendacji. Zatem wspólnie – zwracam się do BL – roz-
patrzyliśmy poprawkę nr 1.
Poprawka nr 2. Czy jest poseł, który chciałby przedstawić tę poprawkę? Nie widzę 

zgłoszeń, proszę o stanowisko strony rządowej.

Podsekretarz stanu w MSWiA Maciej Duszczyk:
Podobnie jak przy poprzedniej poprawce rekomendacja jest negatywna.

Przewodniczący poseł Konrad Frysztak (KO):
Dziękuję bardzo. BL, bardzo proszę.

Legislator Aleksandra Wolna-Bek:
Szanowni państwo, mamy mały kłopot, ponieważ nie ma pana posła wnioskodawcy, 
a chciałyśmy się upewnić,  czy poprawki  zaproponowane przez pana posła do art. 26 
ust. 1,  które  mają  na celu,  również  w kolejnych  poprawkach,  skreślenie  kolejnych 
punktów, czy pan poseł odnosił się, szczególnie w poprawce przedstawionej w zestawie-
niu, drugiej trzeciej, do ustawy-matki, czyli do ustawy o pomocy obywatelom Ukrainy, 
czy do naszej nowelizacji? Ponieważ nie mamy kogo zapytać, to poprawka jest przedsta-
wiona tak, jak była zapisana w oryginale. Dziękuję.

Przewodniczący poseł Konrad Frysztak (KO):
Nie  ma pana  posła,  który  by przedstawił  poprawkę,  zatem  nie  możemy  o to zapy-
tać. Przechodzimy więc do głosowania. Przypomnę, że będziemy głosować nad drugą 
poprawką zgłoszoną przez klub Konfederacja.
Kto z pań  i panów posłów  jest  za przyjęciem poprawki? Kto jest  przeciw? Kto się 

wstrzymał od głosu? Zamykam głosowanie.
Głosowało 31 osób, za 1 osoba, przeciw 27, wstrzymały się 3. Poprawka nie otrzymała 

rekomendacji Komisji.
Przechodzimy do rozpatrzenia poprawki nr 3. BL, bardzo proszę.

Legislator Aleksandra Wolna-Bek:
Szanowni państwo, jeśli chodzi o poprawkę nr 3, to chcemy tylko wskazać, że w przy-
padku pozytywnej rekomendacji dla poprawki nr 3, poprawka nr 4 będzie z automatu 
miała negatywną rekomendację. Dziękuję.

Przewodniczący poseł Konrad Frysztak (KO):
Bardzo dziękuję. Jakie jest stanowisko strony rządowej?

Podsekretarz stanu w MSWiA Maciej Duszczyk:
Podobnie jak poprzednio – stanowisko negatywne.

Przewodniczący poseł Konrad Frysztak (KO):
Bardzo dziękuję. Przechodzimy do głosowania. Głosujemy nad poprawką nr 3 Klubu 
Parlamentarnego Konfederacja.
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Kto z pań  i panów posłów  jest  za przyjęciem poprawki? Kto jest  przeciw? Kto się 
wstrzymał od głosu? Zamykam głosowanie.
Głosowało 30 osób, za 1 osoba, przeciw 26, wstrzymały się 3. 
Panie pośle, bardzo mi przykro, nie widziałem, być może zgłaszał to pan bezobja-

wowo. Proszę sprawdzić kartę pana posła, czy jest możliwość głosowania. Głosowanie 
zostało zamknięte, proszę na przyszłość włączać mikrofon i zgłaszać tak, bym to mógł 
odnotować.
Głosowanie zostało zamknięte, przedstawiam ponownie wyniki. Głosowało 30 osób, 

za 1 osoba, przeciw 26, wstrzymały się 3. Poprawka nie została rozpatrzona pozytywnie.
Przechodzimy do rozpatrzenia poprawki nr 4 – Klub Parlamentarny Prawo i Spra-

wiedliwość. Czy ktoś z państwa posłów…? Pan poseł Szefernaker, bardzo proszę.

Poseł Paweł Szefernaker (PiS):
Panie przewodniczący, szanowni państwo, tak jak argumentowaliśmy podczas pierw-
szego czytania na posiedzeniu Komisji, zgłaszamy poprawkę, która uzależnia otrzyma-
nie świadczenia 800+ od złożenia wniosku o wydanie karty pobytu w trybie określonym 
w art. 42c.
W pierwszym czytaniu wycofaliśmy tę poprawkę, ponieważ miał nad nią popracować 

rząd, ale w związku z tym, że taka poprawka się nie pojawiła ze strony rządowej, zgła-
szamy swoją poprawkę. Uważamy, że osoby, które przybyły do Polski, powinny w tej 
chwili, po 2 latach obecności, występować o karty pobytu. Wszystkim nam powinno zale-
żeć na tym, by jeżeli ktoś chce na dłużej pozostać w Polsce, to powinien mieć tę moty-
wację, aby na warunkach ogólnych, jak każdy inny cudzoziemiec przebywać. De facto 
na stworzenie tej nakładki w ZUS jest parę miesięcy. Uważamy, że byłby to mocny moty-
wator, mocny sygnał także parlamentu w stronę miliona osób, że jeżeli chcecie tutaj 
pracować, żyć tak jak do tej pory, musicie wystąpić o kartę pobytu, żeby móc otrzymywać 
świadczenie 800+. Dziękuję bardzo.

Przewodniczący poseł Konrad Frysztak (KO):
Bardzo dziękuję, panie pośle. Proszę o stanowisko strony rządowej.

Podsekretarz stanu w MSWiA Maciej Duszczyk:
Dziękuję  bardzo.  Panie  przewodniczący,  mógłbym  powtórzyć  te  same  argumenty 
co na posiedzeniu plenarnym. 
My, co do zasady kierunek, który został przedstawiony przez pana posła Szeferna-

kera, popieramy, natomiast byłoby bardzo duże ryzyko poniesienia nieuzasadnionych 
kosztów, ponieważ nakładka, którą byśmy stworzyli, byłaby wyłącznie na bardzo krótki 
czas. Natomiast  zyski  z niej byłyby bardzo niewielkie  z tego powodu,  że i tak wpro-
wadzamy kwestie  świadczeń rodzinnych, wiążąc  to z obowiązkiem szkolnym. Zatem  
te oszczędności będą w systemie głównym, który wiążemy z systemem informacji oświa-
towej, z systemem zusowskim i tutaj te oszczędności będą duże, to będzie silny stymula-
tor do tego, żeby dzieci do szkoły puścić. Natomiast tak jak już mówiłem na posiedzeniu 
plenarnym, rozpoczęliśmy już prace nad stworzeniem całościowego systemu weryfikacji 
uzyskiwania świadczeń dla cudzoziemców, tak żeby wyjazd dłuższy niż 30 dni skutkował 
zawieszeniem wszelkich świadczeń. Myślę, że będziemy w stanie krótko po wakacjach 
przyjść z takim systemem, z poprawkami do ustawy czy to tej, czy do nowelizacji ustawy 
o cudzoziemcach, w której będziemy tworzyć całościowy system cyfrowy,  jeśli  chodzi 
o próbkę wszystkich wniosków dla cudzoziemców, tam to wprowadzimy. 
Konkludując,  tak  jak mówiłem na posiedzeniu plenarnym, co do kierunku my się 

zgadzamy, teraz byłoby to wykonalne, natomiast jeśli chodzi o koszty i sensowność tej 
poprawki,  to w tym momencie  rekomendacja  jest negatywna. Ale  jak powiedziałem, 
zobowiązujemy się do tego, żeby tę linię, która została przedstawiona w argumenta-
cji, odzwierciedlić tak szybko, jak to będzie możliwe. Myślę, że po wakacjach będziemy 
gotowi zaproponować bardzo konkretne rozwiązania całościowe. Dziękuję bardzo.

Przewodniczący poseł Konrad Frysztak (KO):
Bardzo dziękuję. Pan poseł Szefernaker.



6                  b.m.

Pełny zaPis Przebiegu posiedzenia:  
Komisji administracji i sPraw wewnętrznych (nr 13)

Poseł Paweł Szefernaker (PiS):
Szanowni  państwo,  skoro  idea  jest  dobra,  jest  wykonalna,  to chciałbym  przekonać 
Wysoką Komisję, by móc to zrealizować. Silne,  sprawne państwo powinno tego typu 
sygnał po dzisiejszym posiedzeniu Komisji i parlamentu wysłać: kto chce zostać na dłu-
żej, musi wystąpić o kartę pobytu. Jest to bardzo mocny sygnał, który jest oczekiwany 
społecznie, także bardzo proszę Wysoką Komisję o poparcie tej poprawki.

Przewodniczący poseł Konrad Frysztak (KO):
Bardzo dziękuję. Pan poseł Bogucki.

Poseł Zbigniew Bogucki (PiS):
Dziękuję bardzo. To, o czym mówił pan poseł Paweł Szefernaker – polskie społeczeń-
stwo oczekuje, że my będziemy ten system bardzo mocno uszczelniać i jeżeli nie chcemy 
powodować jakichś rozdźwięków między obywatelami polskimi a uchodźcami z Ukra-
iny, to powinniśmy jasno, czytelnie wszyscy razem pokazać, że idziemy w tym kierunku, 
że wychodzimy z pewnych rozwiązań, które są bardzo indywidualne, czasowe, że zamy-
kamy ten czas. I ta poprawka spokojnie może być wprowadzona. 
Panie  ministrze,  ja przypomnę,  pan  mówił  o pewnych  kosztach  i zobowiązywał 

do tego, że przedstawi rachunek zysków i strat związanych z tą poprawką. Minęło kilka 
dni i myślę, że to był czas, żeby przedstawić nam ten rachunek zysków i strat, tzn., ile 
by to kosztowało w wymiarze informatycznym, a ile mogłoby być ewentualnego zysku 
przez to, że państwo polskie nie wypłacałoby świadczeń 800+ dla tych osób, które nie 
spełniałyby wymogu wynikającego z naszej poprawki.
I jeszcze  na koniec. My wprowadziliśmy w warunkach wojennych w ciągu  trzech 

tygodni PESEL – trzy tygodnie nam to zajęło. Pan mówi o kilku miesiącach, po waka-
cjach, że trzeba będzie budować system. Na miły Bóg, weźcie się do roboty.

Przewodniczący poseł Konrad Frysztak (KO):
Bardzo dziękuję. Pan przewodniczący Romowicz.

Poseł Bartosz Romowicz (Polska2050-TD):
Dziękuję  bardzo.  Szanowna  Komisjo,  państwo  ministrowie,  zwracam  się  z apelem 
do polityków PiS, żeby zachowywali rozsądek w zgłaszanych poprawkach. 
Pan  minister  podaje  racjonalne  argumenty.  Kiedy  wy procedowaliście  ustawę 

w poprzedniej kadencji w bardzo szybkim tempie i również… może nie również… nie-
doskonałą, to nikt tutaj nie szedł wbrew linii rządu, tylko była taka konieczność chwili. 
Jeżeli pan minister mówi, że ta poprawka jest zbyteczna, a przynajmniej nie jest tak 
dobra, żeby była akceptowalna, to jednak apeluję i składam wniosek przeciwny o odrzu-
cenie tej poprawki.

Przewodniczący poseł Konrad Frysztak (KO):
Bardzo dziękuję. Jeszcze pan minister Duszczyk.

Podsekretarz stanu w MSWiA Maciej Duszczyk:
Tak, dosłownie dwa zdania jeszcze, bo wydaje mi się, że wszystko już wybrzmiało, nato-
miast pamiętajmy o tym, że my tutaj proponujemy system, który przechodzi z ochrony 
czasowej na pobyt tymczasowy i na tym powinniśmy się skupić. To jest dopracowane, 
absolutnie bezpieczne, a także porządkujące cały system. Jestem przeciwnikiem psucia 
systemu w tym momencie. Po to chcemy go w kompleksowy sposób zrealizować, żeby 
on był wreszcie posprzątany, żebyśmy odzyskali kontrolę nad procesami migracyjnymi, 
które musimy… po to, żebyśmy mieli wreszcie system, który nam jednoznacznie pozwoli 
uporządkować całą problematykę migracyjną.

Przewodniczący poseł Konrad Frysztak (KO):
Dopuszczam do głosu raz jeszcze pana posła Szefernakera. Te będzie ostatni głos i prze-
chodzimy do rozpatrzenia tej poprawki.

Poseł Paweł Szefernaker (PiS):
Zgadzając się z tym, że ten system musi być uporządkowany, uważamy, że ta poprawka 
go wzmacnia, bo dzisiaj przy przejściu na kartę pobytu nie ma żadnego motywatora, 
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proszę państwa. A tutaj byłby jasny motywator – jeżeli ktoś chce przejść na kartę pobytu, 
to ma motywator 800+  i ma na to czas, pół roku.  I naprawdę byłoby to rozwiązanie, 
które by motywowało uchodźców wojennych z Ukrainy i dopełniało system, który two-
rzy rząd. Dziękuję bardzo.

Przewodniczący poseł Konrad Frysztak (KO):
Bardzo dziękuję i przechodzimy do… OK, pan minister – ostatnie zdanie.

Podsekretarz stanu w MSWiA Maciej Duszczyk:
Ostatnie zdanie. Panie pośle, w tym systemie motywatorów jest naprawdę bardzo, bar-
dzo dużo, dlatego też to są 3 lata, a nie ochrona czasowa, która jest nie wiadomo jak 
długa, i wszystkie związane z tym elementy związane z przejściem na pobyt tymczasowy. 
Tych motywatorów jest naprawdę bardzo, bardzo, bardzo dużo. Dziękuję bardzo.

Przewodniczący poseł Konrad Frysztak (KO):
Bardzo dziękuję. Przechodzę do rozpatrzenia poprawki. Proszę o przygotowanie możli-
wości głosowania.
Szanowni państwo, poprawka KP PiS. Kto z pań i panów posłów jest za przyjęciem 

poprawki? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał od głosu? Zamykam głosowanie, proszę 
o wyświetlenie wyników.
Głosowały 33 osoby, za 13 osób, przeciw 20, nikt się nie wstrzymał. Poprawka nie 

otrzymała pozytywnej opinii Komisji.
Przechodzimy do rozpatrzenia poprawki nr 5. Czy na sali pojawił się poseł Konfede-

racji, który zechciałby ją przedstawić? Nie ma. BL ma uwagi? Nie ma. Strona rządowa, 
jakie stanowisko?

Podsekretarz stanu w MSWiA Maciej Duszczyk:
Negatywne.

Przewodniczący poseł Konrad Frysztak (KO):
Bardzo dziękuję. Przechodzimy do głosowania.
Kto z pań i panów posłów jest za przyjęciem poprawki KP Konfederacja, proszę pod-

nieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał od głosu? Zamykam 
głosowanie.
Głosowały 33 osoby, nikt nie głosował za, 31 przeciw, 2 osoby wstrzymały się od głosu. 

Komisja opiniuje poprawkę negatywnie.
Przechodzimy do rozpatrzenia poprawki nr 6, Klubu Parlamentarnego Konfederacja. 

Jakie jest stanowisko rządu?

Podsekretarz stanu w MSWiA Maciej Duszczyk:
Negatywne.

Przewodniczący poseł Konrad Frysztak (KO):
Dziękuję. Proszę o przygotowanie głosowania.
Kto z pań i panów posłów jest za przyjęciem poprawki nr 6 KP Konfederacja? Kto jest 

przeciw? Kto się wstrzymał od głosu? Zamykam głosowanie, proszę o wyświetlenie wyników.
Głosowały 34 osoby, nikt nie głosował za, przeciw 33, wstrzymała się 1 osoba. Komisja 

opiniuje poprawkę negatywnie.
Przechodzimy do rozpatrzenia poprawki nr 7 KP Konfederacja. Jakie jest stanowi-

sko rządu?

Podsekretarz stanu w MSWiA Maciej Duszczyk:
Negatywne.

Przewodniczący poseł Konrad Frysztak (KO):
Dziękuję. Proszę o przygotowanie formularza głosowania.
Kto z pań i panów posłów jest za przyjęciem poprawki Konfederacji? Kto jest prze-

ciw? Kto się wstrzymał od głosu? Zamykam głosowanie.
Głosowały 34 osoby, nikt nie był za, 32 osoby przeciw, 2 osoby się wstrzymały. Opinia 

Komisji negatywna.
Przechodzimy do rozpatrzenia poprawki nr 8. Jakie jest stanowisko strony rządowej?
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Podsekretarz stanu w MSWiA Maciej Duszczyk:
Negatywne.

Przewodniczący poseł Konrad Frysztak (KO):
Czy BL ma uwagi? Nie ma uwag. Przechodzimy do głosowania.
Kto z pań i panów posłów jest za przyjęciem poprawki Konfederacji? Kto jest prze-

ciw? Kto się wstrzymał od głosu? Zamykam głosowanie.
Głosowały 33 osoby, nikt nie był za, 31 osób przeciw, 2 osoby się wstrzymały. Zatem 

stwierdzam, że poprawka KP Konfederacja została zaopiniowana negatywnie.
Przechodzimy do rozpatrzenia poprawki nr 9, również KP Konfederacja. Jakie jest 

stanowisko strony rządowej?

Podsekretarz stanu w MSWiA Maciej Duszczyk:
Negatywne.

Przewodniczący poseł Konrad Frysztak (KO):
Dziękuję, głosujemy.
Kto z pań  i panów posłów  jest za przyjęciem poprawki KP Konfederacja? Kto jest 

przeciw? Kto się wstrzymał od głosu? Zamykam głosowanie.
Głosowały 34 osoby, nikt nie był za, 34 osoby były przeciw, nikt się nie wstrzymał. 

Zatem stwierdzam, że poprawka KP Konfederacja została zaopiniowana negatywnie.
Przepraszam, czy ktoś z państwa ma jakieś uwagi? Nie widzę, nie słyszę.
Przechodzimy do rozpatrzenia poprawki nr 10. Jakie jest stanowisko strony rządowej?

Podsekretarz stanu w MSWiA Maciej Duszczyk:
Negatywne.

Przewodniczący poseł Konrad Frysztak (KO):
Dziękuję. Przechodzimy do głosowania.
Kto z pań  i panów posłów  jest  za przyjęciem poprawki? Kto jest  przeciw? Kto się 

wstrzymał od głosu? Zamykam głosowanie.
Głosowało 31 osób, nikt nie był za, 31 osób przeciw. Poprawka została zaopiniowana 

negatywnie.
Przechodzimy do rozpatrzenia poprawki nr 11 KP Konfederacja. Jakie jest stanowi-

sko strony rządowej?

Podsekretarz stanu w MSWiA Maciej Duszczyk:
Podobnie negatywne.

Przewodniczący poseł Konrad Frysztak (KO):
Dziękuję, przechodzimy do głosowania.
Kto z pań  i panów posłów  jest  za przyjęciem poprawki? Kto jest  przeciw? Kto się 

wstrzymał od głosu? Zamykam głosowanie.
Głosowały 33 osoby, nikt nie był za, przeciw 29 osób, wstrzymały się 4. Poprawka 

została zaopiniowana negatywnie.
Przechodzimy do rozpatrzenia poprawki nr 12 KP Koalicja Obywatelska. Najpierw 

BL, bardzo proszę.

Legislator Katarzyna Abramowicz:
Szanowni państwo, chcemy tylko zwrócić uwagę, że poprawka nr 12 powinna być głoso-
wana łącznie z poprawką 13, 15, 19 do 21 i 23. Czyli w sumie 7 poprawek.

Przewodniczący poseł Konrad Frysztak (KO):
Dziękuję. Zatem proszę, kto z państwa posłów chciałby przedstawić te poprawki? Pan 
poseł Łącki, bardzo proszę.

Poseł Artur Jarosław Łącki (KO):
Te poprawki dotyczą jednej kwestii. Jest to przedłużony termin składania dokumentów 
przez lekarzy, lekarzy dentystów, położne i pielęgniarki z Ukrainy, mogące ubiegać się 
o prawo wykonywania zawodu w Polsce. Te wszystkie poprawki dotyczą tylko jednej 
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kwestii – przedłużenia o 4 miesiące, wiążą się ze sobą, także zgadzam się, że trzeba nad 
nimi głosować łącznie. 

Przewodniczący poseł Konrad Frysztak (KO): 
Bardzo dziękuję, panie pośle. Proszę o stanowisko strony rządowej.

Podsekretarz stanu w MSWiA Maciej Duszczyk:
Pozytywne.

Przewodniczący poseł Konrad Frysztak (KO):
Bardzo  dziękuję.  Proszę  o przygotowanie  formularza  głosowania.  Przypomnę, 
że będziemy  głosować  łącznie  poprawki  dwunastą,  trzynastą,  piętnastą,  poprawki 
od dziewiętnastej do dwudziestej pierwszej i dwudziestą trzecią – poprawki KP KO.
Kto z pań  i panów posłów  jest za przyjęciem poprawek? Kto jest przeciw? Kto się 

wstrzymał od głosu? Zamykam głosowanie.
Głosowały  34  osoby,  20  osób  za,  2  osoby przeciwko,  12 wstrzymało  się  od głosu. 

Stwierdzam, że poprawki nr 12, 13, 15, 19, 20, 21 i 23 zostały zaopiniowane pozytywnie.
Przechodzimy do rozpatrzenia poprawki nr 14 KP Konfederacja. Nadal nie widzę 

na sali przedstawiciela, zatem proszę o stanowisko strony rządowej.

Podsekretarz stanu w MSWiA Maciej Duszczyk:
Negatywne.

Przewodniczący poseł Konrad Frysztak (KO):
Dziękuję, przechodzimy do głosowania.
Kto z pań  i panów  posłów  jest  za przyjęciem  poprawki  nr 14  KP  Konfederacja? 

Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał od głosu? Zamykam głosowanie.
Głosowały 34 osoby, 33 osoby przeciw, 1 osoba wstrzymała się. Opinia Komisji jest 

negatywna.
Przechodzimy do rozpatrzenia poprawki nr 16 KP Konfederacja. Jakie jest stanowi-

sko strony rządowej?

Podsekretarz stanu w MSWiA Maciej Duszczyk:
Negatywne.

Przewodniczący poseł Konrad Frysztak (KO):
Dziękuję, przechodzimy do głosowania.
Kto z pań  i panów posłów  jest za przyjęciem poprawki KP Konfederacja? Kto jest 

przeciw? Kto się wstrzymał od głosu? Zamykam głosowanie.
Głosowały 34 osoby, 22 osoby przeciw, 12 osób wstrzymało się od głosu. Opinia Komi-

sji – negatywna.
Przechodzimy do rozpatrzenia poprawki nr 17 KP Polska2050 – TD. Pan poseł Romo-

wicz, bardzo proszę.

Poseł Bartosz Romowicz (Polska2050-TD):
Bardzo  proszę  o udzielenie  głosu  pani wiceminister  edukacji  Joannie Mucha,  która 
przedstawi tę poprawkę.

Przewodniczący poseł Konrad Frysztak (KO):
Dziękuję. Proszę, pani minister.

Sekretarz stanu w Ministerstwie Edukacji Narodowej Joanna Mucha:
Dziękuję bardzo, panie przewodniczący. Szanowni państwo, ta poprawka jest związana 
z sytuacją, która wydarzyła się niedawno temu. Mianowicie Białoruś przestała wydawać 
potwierdzenia matury dla swoich obywateli, którzy znajdują się poza granicami tego 
państwa, i w związku z tym absolwenci, którzy znaleźli się w Polsce – a wiecie państwo, 
że są to uchodźcy – nie mają możliwości uzyskania tzw. apostille, potwierdzenia swojej 
matury. W związku z tym nie są w stanie podjąć studiów w Polsce, bo nie mogą wziąć 
udziału w procesie rekrutacyjnym. Ta sytuacja dotyczy około 5 tys. młodych ludzi z Bia-
łorusi, ale może też dotyczyć ewentualnie innych krajów, więc nie należy tej sytuacji 
traktować jako odnoszącej się wyłącznie do Białorusi, bo tak jak mówię, sformułowali-



10                  b.m.

Pełny zaPis Przebiegu posiedzenia:  
Komisji administracji i sPraw wewnętrznych (nr 13)

śmy te zapisy w taki sposób, że one mogą dotyczyć też innych narodowości. Rozmawiali-
śmy na ten temat w Ministrem Nauki i Szkolnictwa Wyższego i jest naprawdę ogromne 
oczekiwanie, żeby przyjąć tę poprawkę, bo ona sprawi, że około 5 tys. młodych  ludzi 
będzie mogło być rekrutowanych na studia wyższe w Polsce, dlatego bardzo prosimy 
o przyjęcie tej poprawki. Dziękuję bardzo.

Przewodniczący poseł Konrad Frysztak (KO):
Bardzo dziękuję, pani minister. Zatem jest to, jak rozumiem, stanowisko strony rządo-
wej. BL, bardzo proszę.

Legislator Katarzyna Abramowicz:
Szanowni  państwo,  my tylko  zwracamy  uwagę,  że mogą  być  pewne  wątpliwości 
co do wykroczenia poza zakres przedłożenia. Na tym etapie, tak na gorąco, taką wątpli-
wość podnosimy. Dziękuję.

Przewodniczący poseł Konrad Frysztak (KO):
Pan poseł Szefernaker, bardzo proszę.

Poseł Paweł Szefernaker (PiS):
Bez względu na kwestię związaną z zasadnością tej poprawki, to rzeczywiście ustawa 
w pierwszych zdaniach wskazuje na to, że dotyczy obywateli Ukrainy. I pytanie, na ile 
możemy sobie pozwolić na rozszerzenie w drugim czytaniu tej ustawy.

Sekretarz stanu w MEN Joanna Mucha:
Jeśli mogę, panie przewodniczący…

Przewodniczący poseł Konrad Frysztak (KO):
Tak, bardzo proszę.

Sekretarz stanu w MEN Joanna Mucha:
Oczywiście, że ustawa dotyczy przede wszystkim obywateli Ukrainy, ale musimy mieć 
świadomość tego, że to jest absolutnie powiązana sytuacja. Obywateli Ukrainy doty-
czy nasza pomoc w związku z konfliktem. Ten konflikt również wpływa na to, w jaki 
sposób zachowuje się reżim na Białorusi i w jaki sposób traktuje swoich rodaków, więc 
to jest wszystko ze sobą połączone. Jak mówię, sformułowaliśmy tę poprawkę w taki 
sposób, żeby ona dotyczyła generalnie nie tylko obywateli Białorusi. Ja oczywiście zrozu-
miem, jeżeli państwo uznacie, że nie chcecie procedować tej poprawki, natomiast tak jak 
mówię, to jest sytuacja nagła, to jest sytuacja, która się wydarzyła stosunkowo niedawno. 
Możemy jako polski parlament pomóc tym ludziom albo możemy pozostawić ich samym 
sobie. To jest ta decyzja, którą teraz podejmiemy.

Przewodniczący poseł Konrad Frysztak (KO):
Bardzo dziękuję, pani minister. Pan poseł Bogucki.

Poseł Zbigniew Bogucki (PiS):
Dziękuję, panie przewodniczący. Pani minister, wystarczy spojrzeć do art. 1 ustawy, nad 
którą pracujemy. Ustawa określa szczegółowe zasady zalegalizowania pobytu obywateli 
Ukrainy, którzy przybyli na terytorium RP z terytorium Ukrainy w związku z działa-
niami wojennymi prowadzonymi na terytorium tego państwa oraz obywateli Ukrainy 
posiadających kartę Polaka itd., itd.
Z powodów formalnych jest to niemożliwe. Jeżeli przygotujecie państwo poprawkę, 

która będzie zmieniała art. 1, to wtedy można rozważyć wprowadzenie tego zapisu, ale 
skoro państwo tego nie przygotowaliście, to z powodów formalnych jest to niedopusz-
czalne. Dziękuję.

Przewodniczący poseł Konrad Frysztak (KO):
Bardzo dziękuję. Zgłasza się jeszcze pani z fundacji. Przypomnę, że na podstawie regula-
minu dzisiaj wypowiadają się tylko parlamentarzyści, czyli wnioskodawcy, ewentualnie 
głos przeciw i strona rządowa.
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Sekretarz stanu w MEN Joanna Mucha:
Panie  przewodniczący,  dosłownie  ostatnie  zdanie. Ta sytuacja  dotyczy  także  bardzo 
często członków rodzin, więc wydaje mi się, że biorąc  to pod uwagę, możemy uznać, 
że to po prostu pozostaje w tej ustawie. Dziękuję.

Przewodniczący poseł Konrad Frysztak (KO):
Pani poseł Leniart, bardzo proszę.

Poseł Ewa Leniart (PiS):
Szanowny panie przewodniczący, pani minister, chciałam zapytać. To w takim razie, ilu 
osób dotyczy ta poprawka, którą przygotowało ministerstwo? Czy dotyczy tylko i wyłącz-
nie Białorusinów, czy dotyczy członków rodzin Ukraińców, którzy są Białorusinami? 
Bo nie bardzo rozumiem sens wniesienia tej poprawki.

Sekretarz stanu w MEN Joanna Mucha:
W swojej pierwszej wypowiedzi powiedziałam, że ta poprawka dotyczy około 5 tys. osób.

Przewodniczący poseł Konrad Frysztak (KO):
Bardzo dziękuję, pani minister. Pan poseł Łącki i kończymy dyskusję. Zapytam jeszcze 
o stanowisko strony rządowej, pana ministra i jedziemy.

Poseł Artur Jarosław Łącki (KO):
Pani minister, rozumiem, że ta poprawka jest również o tym, że terminy składania doku-
mentów na studia zaraz miną i jeśli będziemy czekali na te poprawki w innej ustawie, 
to ci ludzie będą mieli stracony rok. A ja chciałbym przypomnieć kolegom i koleżankom 
z PiS, jak wy procedowaliście niektóre ustawy, a szczególnie przypomnę ustawę o pracy 
na morzu, do której wrzuciliście całkowicie inną ustawę o ochronie gazoportu, zmienia-
jąc jej nazwę i wszystko. I też trzeba to było zrobić szybko na kolanie. Tu przynajmniej 
pomagamy 5 tys. uchodźców z Białorusi, a tam pomagaliście samym sobie.

Przewodniczący poseł Konrad Frysztak (KO):
Bardzo dziękuję, zamykam… Zamknąłem już, panie pośle, listę mówców. Stanowisko 
strony rządowej proszę.

Podsekretarz stanu w MSWiA Maciej Duszczyk:
Argumentacja pani minister Muchy naszym zdaniem jest zasadna, prosiłbym o poparcie 
poprawki.

Przewodniczący poseł Konrad Frysztak (KO):
Bardzo dziękuję, głosujemy.
Kto z pań i panów posłów jest za przyjęciem poprawki KP Polska2050 – TD? Kto jest 

przeciw? Kto się wstrzymał? Zamykam głosowanie.
Głosowały 32 osoby, 19 osób za, 13 osób przeciw, nikt się nie wstrzymał. Stwierdzam, 

że Komisja opiniuje poprawkę pozytywnie.
Przechodzimy  do rozpatrzenia  poprawki  nr 18,  KP Polska2050  –  TD.  Pan  poseł 

Romowicz, proszę.

Poseł Bartosz Romowicz (Polska2050-TD):
Panie przewodniczący, Wysoka Komisjo, po dyskusji pomiędzy zgłoszeniem poprawki 
a posiedzeniem Komisji z przedstawicielami rządu wycofujemy tę poprawkę.

Przewodniczący poseł Konrad Frysztak (KO):
Bardzo dziękuję, poprawka została wycofana.
Przechodzimy do rozpatrzenia poprawki nr 22 KP Konfederacja. Nie widzę przedsta-

wiciela. Proszę o stanowisko strony rządowej.

Podsekretarz stanu w MSWiA Maciej Duszczyk:
Negatywne.

Przewodniczący poseł Konrad Frysztak (KO):
Dziękuję, przechodzimy do głosowania.
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Kto z pań  i panów posłów  jest za przyjęciem poprawki KP Konfederacja? Kto jest 
przeciw? Kto się wstrzymał od głosu? Zamykam głosowanie.
Głosowały 32 osoby, wszyscy byli przeciw. Opinia Komisji negatywna.
Szanowni państwo, zakończyliśmy rozpatrywanie poprawek, został nam wybór posła 

sprawozdawcy. Pozwolicie państwo, że zaproponuję tak samo jak po pierwszym czytaniu 
pana posła Łąckiego. Czy pan poseł wyraża zgodę?

Poseł Artur Jarosław Łącki (KO):
Tak.

Przewodniczący poseł Konrad Frysztak (KO):
Czy są jakieś głosy przeciwko? Nie widzę. Panie pośle, do dzieła.
Na tym  wyczerpaliśmy  porządek  obrad,  zamykam  posiedzenie  Komisji.  Bardzo  

państwu dziękuję.


